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 شنبه           ۲۶ آبان ۱۳۹۷
۹ ربیع الاول ۱44۰ - شماره ۲۲۰۵۱ 

کوتاه اقتصادی

* یارانه نقدی آبان ماه فردا قابل برداشــت اســت. به گزارش منابع 
خبری، نودوســومین مرحله پرداخت یارانه نقدی در ساعت ۲۴ روز 
شنبه )بیســت و ششم آبان( به حساب سرپرســتان خانوار ها واریز 
می شود و از فردا صبح قابل برداشت خواهد بود. مبلغ یارانه دریافتی 
هر یک از مشمولان همانند نوبت های گذشته ۴۵۵ هزار ریال است.

* اپراتور همراه اول مراحل ســاخت ۸ مدرســه در استان 
کرمانشــاه را آغاز کرده است این مدرسه ها شامل ۴ مدرسه 
در ثلاث باباجانی، یک مدرســه در روانسر، یک مدرسه در 
سرپل ذهاب، یک مدرســه در گیلانغرب و یک مدرسه در 

دالاهو، می شود.
* مجید قاســمی مدیرعامل بانک پاسارگاد، در جشنواره  چهره های 
ماندگار در صنعت بانکداری و پرداخت ایران، به عنوان چهره ماندگار 
و تأثیرگــذار در صنعــت بانکداری کشــور انتخاب شــد.به گزارش 
روابط عمومی بانک پاسارگاد، در این جشنواره که همزمان با نمایشگاه 
تراکنش ایران در محل دائمی نمایشگاه های شهرداری تهران برگزار 
شــد، از مدیرعامل بانک پاسارگاد، به پاس خدمات شایسته و سابقه 
طولانی در صنعت بانکداری تقدیر به عمل آمد. بانک  پاسارگاد اولین 
بانکی اســت که موفق به راه اندازی سامانه کربنکینگ )سامانه جامع 

بانکداری متمرکز( منحصر به فرد کرده  است. 
* رئیس  اتحادیه فروشــندگان دل، جگر و قلوه گفت: برای 
رفع نیاز بازار دل و جگر طی نامه ای از وزارت صنعت، معدن 
و تجارت درخواست شده تا اجازه واردات جگر گوسفندی و 
گوساله صادر شود. شیرازی در گفت وگو با ایسنا با بیان این که 
تا به امروز جواب این درخواست وصول نشده است خاطرنشان 
کرد: هر دست کامل جگر گوسفندی به قیمت ۸۵ هزار تومان و 
هر دست جگر گوساله به قیمت ۵۵ هزار تومان توسط واحدهای 
صنفی خریداری می شود. وی افزود: قیمت هر سیخ جگر، دل 
و قلوه در واحدهای صنفی مجاز از نوع گوسفندی ۳۰۰۰ تومان 
و از نوع گوســاله ۲۵۰۰ تومان است؛ ضمن این که با افزایش 
 ۵۰ گرمی وزن هر ســیخ ۵۰۰تومان به قیمت مصوب افزوده

 می شود.

عضو هیئت مدیره اتحادیه باغداران با اشاره 
به رشد ۲۰ درصدی تولید مرکبات، گفت: تولید 
سیب درختی کافی است و نیازی به واردات برای 

تنظیم بازار عید نداریم.
مجتبی شادلو در گفت وگو با مهر با بیان اینکه در 
سالجاری وضعیت تولید مرکبات در کشور بسیار مطلوب 
است، گفت: تولید این محصولات امسال از نظر کمی 

و کیفی رشد قابل توجهی داشته است.
وی با اشــاره به اینکه برداشــت نارنگی حدودا از 
مهرماه آغاز شده و در حال عرضه به بازار است، افزود: 
برداشت برخی واریته های پرتقال جنوب نیز از حدود 
یکماه قبل آغاز شــده اما برداشت عمده پرتقال از ١۵ 
آذر تا حدود ١۵ دی انجام می شود ضمن اینکه برخی 

واریته ها تا فروردین ماه برداشت می شوند.
رئیس اتحادیه باغداران استان تهران با بیان اینکه 
هم اکنون نمی توان میزان دقیق تولید را پیش بینی کرد، 
افزود: به طور کلی تولید مرکبات در سالجاری حداقل 

عضو اتحادیه باغداران:

نیازی به واردات میوه برای شب عید نداریم

۲٠ درصد نسبت به ســال گذشته رشد داشته است.
شادلو با اشاره به وضعیت متغیر اقتصاد و تورم شدید در 
سالجاری، گفت: همین مسئله باعث شده هزینه تولید 
نسبت به سال قبل بیش از ۲ برابر افزایش یابد و طبیعی 

است این امر در قیمت نهایی نیز تاثیر خواهد داشت.
وی بــا تاکید بر اینکه مشــکلی برای تنظیم بازار 
میوه عید نداریم، ادامه داد: مباحثی که درباره کاهش 
تولید سیب درختی و نیاز به واردات آن مطرح می شود 

جوسازی است.
شادلو تصریح کرد: حتی اگر عده ای چنین ذهنیتی 
دارند و به دنبال واردات هستند،  خواهند دید محصول 
وارداتی چه اختلاف قیمت هنگفتی با تولید داخل دارد 
و این اقدام صرفه اقتصادی ندارد ضمن اینکه کیفیت آن 

محصولات با تولید داخلی قابل مقایسه نیست.
این مقام مسئول با بیان اینکه سال گذشته حدود 
٨٠٠ هزارتن سیب از کشور صادر شد اما بازار به تعادل 
نرســید، گفت: به دلیل تولید زیاد، سال قبل ضایعات 

زیادی در زمینه سیب داشتیم.
وی افزود: تولید امسال نه تنها قابل صادرات است 

بلکه نیاز کشور را تا خردادماه ٩٨ تامین می کند.
شادلو با بیان اینکه تولید این محصول در سالجاری 
حدود یک میلیون تن کاهش داشته است، گفت: تولید 
امسال ۲/۵ میلیون تن و نیاز داخل ١/۵ میلیون تن است 
بنابراین یــک میلیون تن از این محصول را می توانیم 

صادر کنیم.

وزیر صنعت، معــدن و تجارت با تاکید بر 
حمایت دولت از تامین مواد اولیه صنعت پوشاک 
و تولیدکننــدگان این صنعت، گفت: کالاهای 

مورد نیاز مردم نباید بی رویه صادر شود.
بــه گزارش وزارت صنعت، معدن و تجارت، رضا 
رحمانی در نشست مشترک با تولید کنندگان پوشاک 
در راســتای حمایت از تولید داخلی، اظهارداشــت: 
کالاهای یارانــه ای که ارز دولتــی دریافت می کنند 
باید بدســت مردم برســد و نباید صادر شود؛ البته 
برای صادرات کالاها با لحاظ عوارض گمرکی می توان 
فضایی ایجاد کرد که بازار صادراتی شــان با مشکل 

روبه رو نشود.
وی افزود: تامین مواد اولیه و تنظیم بازار و تشکیل 
تشکلی توســط فعالان صنوف پوشاک برای بهبود 
وضعیت تولید اقدامی ارزشمند است. این مدل باید 

توسط سایر فعالان بخش خصوصی انجام شود تا با 
همفکری و تعامل یکدیگر مشکلات پیش روی تولید 

تسهیل شود.
وزیر صنعت، معدن و تجارت به تشریح وضعیت 
فعلی کشور و نقش بخش خصوصی در برون رفت از 
این شرایط پرداخت و گفت: برنامه ریزی برای توسعه 
صنعت پوشــاک و پوشش بازار ٨٠ میلیونی ایران و 
کشورهای همسایه هدف گذاری بسیار حایز اهمیتی 
است و از هیچ کوششی برای تحقق این هدف فروگذار 

نخواهیم بود.
رحمانی با اشاره به مزیت سرمایه گذاری در این 
صنعت تصریح کرد: با توجه به سابقه تاریخی ایران 
در تولید پوشاک فرصت مهمی برای توسعه تولید این 
صنعت در کشــور فراهم است و ما باید از بسترهای 

موجود برای بهبود صنعت پوشاک بهره مند شویم.

وی با اشــاره به حمایت دولت در راستای تامین 
مــواد اولیه مورد نیاز این صنعت گفت: ظرفیت های 
کوچک در تولید داخلی باید با کمک تشــکل های 
تخصصی در کنارهم تجمیع شوند تا توسعه صنعت 
پوشاک شــکل بگیرد.وزیر صنعت، معدن و تجارت 
خواســتار تدوین برنامه ای مدون از وضعیت صنعت 
پوشــاک در ایران اعم از کیف ،کفش و...  با ترسیم 
افق آینده برای هربخش و برنامه ریزی برای توسعه 
این صنعت با لحاظ تمام ظرفیت ها و پتانسیل های 
مستتر در این صنعت شد.وزیر صنعت، معدن و تجارت 
به افزایش نرخ ارز اشاره و خاطر نشان کرد: تحریم ها 
و محدودیت های ایجاد شده می تواند فرصتی برای 
بهره منــدی از توانمندی های موجود کشــور نظیر 
فرآورده های معدنی، فرش، صنایع دستی و...  برای 
صادرات باشد. البته درشرایط کنونی نباید محصولات 

مورد نیاز مردم بی رویه از کشور خارج شود.
وی توجــه به توســعه صنایع هایتــک)دارای 
تکنولــوژی بالا( و دانش بنیان را از دیگر برنامه های 
وزارت صنعت برشمرد و گفت: توسعه صادرات این 
صنایع در کنار محصــولات معدنی باید در اولویت 

قرار بگیرد.
وزیــر صنعت، معدن و تجارت تســهیل فرآیند 
صادرات را از دیگر برنامه های این بخش برشــمرد 
و گفت: با اجرای تمهیداتی صادرکنندگان می توانند 

با شرایط بهتر و سهل تری اقدام به صادرات کنند.
وزیــر صنعت، معــدن وتجارت ادامه داد: ســه 
میلیون واحد صنفی با هفت میلیون ظرفیت اشتغال 
و همچنین هشت هزار اتحادیه در کشور وجود دارد 
که اگر بخشــی از این ظرفیت ها بکار گرفته شــود 

تحول بزرگی در کشور رخ خواهد داد.

وزیر صنعت:

کالای مورد نیاز مردم نباید صادر شود

معاون امور صنایع وزارت صنعت با تکذیب مطالبی که به 
نقل از وی در مورد افزایش قیمت خودرو مطرح شده، گفت: 
اخبار مربوط به افزایش قیمت خودرو را از مســئولی که قرار 

است، منصوب شود، بپرسید.
محســن صالحی نیا در گفت وگو با فارس، در مورد زمان افزایش 
قیمت خودرو در روزهای آینده گفت: در این مورد بی اطلاع هستم و 

افزایش قیمت ها را شدیداً تکذیب می کنم.
معاون امور صنایع وزارت صنعت در پاســخ به این ســؤال که اما 
مطالبی به نقل از شما در برخی رسانه ها آمده مبنی بر اینکه قیمت  
جدید خودروهای داخلی در ابتدای هفته آینده اعلام می شود، بیان 
داشــت: مطالبی که از قول من در رسانه ها درج شده، حرف های من 

نبوده است!
وی در پاســخ به این سؤال که چه برنامه ای برای افزایش قیمت 
خودرو با توجه به درخواســت های متعدد خودروسازان وجود دارد، 

گفت: از مسئولان مربوطه بپرسید.
معاون امور صنایع وزارت صنعت، همچنین در پاسخ به این سؤال 
که شــما هم به عنوان یکی از مســئولان مربوطه هستید، گفت: از 

مسئولانی که ان شاءالله منصوب می شوند، بپرسید!
صالحی نیا در پاســخ به این سؤال که منظور شما مسئولی است 
که قرار است، جایگزین شما در وزارت صنعت شود، گفت: کسانی که 

مرتبط با این قضیه هستند.
بــه گزارش فــارس، در روزهای اخیر برخی رســانه ها به نقل از 
صالحی نیا نوشــتند که قیمت نهایی خودروهای داخلی در روزهای 
شنبه و یکشنبه ۲6 یا ۲7 آبان ماه با در نظر گرفتن همه جوانب کار 
از جمله قیمت های تمام شــده خودروسازان و در نظر گرفتن حق و 

حقوق مصرف کنندگان و تولیدکنندگان اعلام می شود.
پیرو انتشــار این مطالب روابط عمومی وزارت صنعت اعلام کرد، 
تاکنون هیچ تصمیمی مبنی بر تغییر قیمت خودرو از ســوی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت اتخاذ نشــده اســت، طبیعتاً وزارت صمت 
براساس پیشنهادات احتمالی در موعد مقرر تصمیمات لازم را اتخاذ 
و اعلام خواهد کرد.این خبر می افزاید: محمدرضا کلامی مدیرکل دفتر 
برنامه ریزی، تأمین و توزیع و تنظیم بازار وزارت صنعت در مورد قیمت 
خودرو گفته است که وزیر صمت اعلام کرده که بسته ای برای قیمت 
خودرو تنظیم شــود و باید خدمــات پس از فروش و ارتقای کیفیت 

خودرو نیز در آن دیده شود.
همچنین محمدرضا سروش مدیرعامل گروه خودروسازی سایپا از 
مسئولان مربوطه خواسته بود تا در اسرع وقت مبحث قیمت عادلانه 

خودرو بررسی شود و زودتر در این مورد تصمیم گیری شود.
وی اظهار داشت: با توجه به افزایش قیمت دلار و عرضه محصولات 
این شرکت با قیمت کمتر از قیمت تمام شده سرمایه در گردش این 

گروه خودروسازی دچار چالش جدی شده است.

نایب رئیس اتحادیه مشاوران املاک گفت: روند رکودی 
بازار مسکن تا پایان پاییز همچنان ادامه دارد و قیمت ها نیز 

تغییری نمی کند.
حسام عقبایی افزود: معاملات مسکن روند نزولی به خود گرفته 
اســت بطوریکه در تیرماه ۲6 درصد، مردادماه 36 درصد، شهریور 

۴6 و مهرماه ۴٠ درصد کاهش  داشته است.
وی رکود حاکم بربازار مسکن را نتیجه افزایش قیمت ها دانست 
و با اشــاره به اینکه براساس آمار،   قیمت مسکن ٨3 درصد افزایش 
پیدا کرده است گفت: در تهران میانگین قیمت مسکن ٨ میلیون و 
6٠٠ هزار تومان است یعنی قیمت یک آپارتمان ۵٠ متری معادل 

۴۵٠ میلیون تومان است.
نایب رئیس اتحادیه مشــاوران املاک اضافه کرد: این روند در 
فصل زمســتان متفاوت خواهد بود زیرا  در نیمه دوم بهمن ماه به 
دلیل نزدیکی به سال جدید افراد زیادی قصد خرید مسکن را دارند 

و این امر باعث افزایش معاملات مسکن می شود.
عقبایی تاکید کرد: شــرایط بازار مسکن نیز با شرایط بازار ارز 
تغییر می کند اگر بازار ارز ثابت باقی بماند هیچ گونه تغییر قیمتی در 
بازار نخواهیم داشت اما اگر قیمت ارز روند کاهشی یابد یا تغییری 
نکند پیش بینی می کنیم نیمه اول زمستان ٩7 یک شکست حبابی 

در قیمت مسکن در برخی نقاط را داشته باشیم.
وی گفت: اگر تغییری در برنامه مسکنی وزارت راه و شهرسازی 
صورت نگیرد روند رکودی این بازار تا 6 ماه اول ٩٨ ادامه دار خواهد 
بود.به گزارش تسنیم، عقبایی برنامه های کوتاه مدتی چون کاهش 
سود تسهیلات بانکی، مدیریت زمین، افزایش تسهیلات و تکمیل 
و واگذاری مسکن مهر را از جمله راهکارهای دانست که با اجرایی 
شــدن آنها می توان انتظارداشت به مرور در سال ٩٨ شاهد خروج 

مسکن از رکود باشیم.

معاون وزیر صنعت :

افزایش قیمت خودرو را
 از مسئول بعدی بپرسید!

نایب رئیس اتحادیه مشاوران املاک:

رکود بازار مسکن تا پایان پاییز 
ادامه خواهد داشت

پس از برخورد قاطع قوه قضائیه با مفسدان 
اقتصادی، قیمت ها در بازارهای طلا و ارز روند 

کاهشی به خود گرفت.
روند نزولی نرخ ارز در طول هفته گذشــته ادامه 
داشت و برخلاف پیش بینی ها که عنوان می شد بعد 
از اعمال تحریم های ۵ نوامبر از سوی آمریکا نرخ دلار 
افزایشــی خواهد بود وضعیت بازار ارز طی دو هفته 

گذشته نشان از روند معکوس این پیش بینی ها داد.
به گزارش خبرگزاری فارس، روز پنج شــنبه در 
بازار تهران قیمت سکه تحت تاثیر ریزش نرخ دلار به 
تدریج کاهش یافت. همچنین انس طلا در بازارهای 
جهانی هزار و ۲١٠ دلار و ٨٨ سنت قیمت خورد که 
٠.٠6 درصد نسبت به قیمت قبل خود کاهش داشت. 
در بــازار تهران نیز هر گرم طلای ١٨ عیار 3۴6 هزار 
و ٨٠ تومان معامله و ســکه بهار آزادی امامی به سه 

میلیون و 6٠٠ هزار تومان نزدیک شد.
در بازار ارز نیز روند کاهش نرخ دلار که از روزهای 
گذشته آغاز شده بود در روزهای پایانی هفته گذشته 
ادامه یافت. در بازار تهران قیمت دلار ١۲ هزار و 6٠٠ 
تومان، یورو ١۴ هزار و 3٠٠ تومان، پوند انگلیس ١6 
هزار تومان و درهم امارات 3۴٠٠ تومان داد و ستد شد.
رئیس  کمیسیون طلا و جواهر هم از کاهش ۲٠ 
درصدی نرخ طلا و سکه در یک هفته گذشته و ادامه 

این روند نزولی خبر داد.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، محمد کشتی آرای 
این تغییرات را بیشترین مقدار کاهش در چند وقت 
اخیر دانست و گفت: روز پنج شنبه قیمت سکه به 3 
میلیون و ۵7٠ هزار تومان، نیم سکه به یک میلیون و 
٨7٠ تومان، ربع سکه به یک میلیون و ۵٠ هزار تومان 

و سکه یک گرمی نیز به 6۵٠ هزار تومان رسید.

وی با  اشاره به افزایش ١٠ دلاری هر انس طلا در 
بازار جهانی افزود: با وجود افزایش قیمت جهانی طلا، 
اما در بازار داخلی امروز هم شــاهد کاهش قیمت ها 
بوده ایم.رئیس  کمیســیون تخصصی طلا و جواهر با 
ابراز اینکه هم اکنون تعداد فروشــندگان از خریداران 
پیشــی گرفته اســت ادامه داد: حباب سکه امروز به 
کمتــر از 3٠٠ هزار تومان رســیده که کاهش تقاضا 
برای خرید ســکه دلیل آن است. به نظر می رسد این 

کاهش ادامه دار است.
شــایان ذکر است یکی از دلایلی که برای کاهش 
قیمت های کاذب در بازارهای طلا و ارز ذکر می شود، 
برخــورد قاطع با مفســدان اقتصادی اســت که در 

هفته های گذشته تشدید شده است.
ســحرگاه روز سه شنبه ۲3 آبان ماه حکم »وحید 
مظلومین« و »محمد اســماعیل قاسمی« که به جرم 

افساد فی الارض از طریق تشکیل شبکه فساد اخلال 
در نظام اقتصادی و ارزی و پولی کشور با انجام معاملات 
غیرقانونی و غیرمجاز و قاچاق عمده و کلان ارز و سکه 

به اعدام محکوم شده  بودند، به اجرا درآمد.
اکنون که دســتگاه قضایی مصمم به احقاق حق 
مردم و محاکمه مفسدان اقتصادی زالو صفت است و 
این عزم را با اجرای حکم اعدام دو نفر از آنها در هفته 
گذشته نشــان داد، توقع مردم این است که این بار 
به پرونده همه مرتبطان این افراد در سیســتم بانکی 
و اجرایی که با سیاســت های خــود زمینه بروز این 
فسادها را فراهم نموده اند قاطعانه و به دور از هرگونه 
مصلحت سنجی رســیدگی شود چرا که تا زمانی که 
سرچشمه های فساد خیز کور نشود اعدام چند نفر هر 
چند در جای خود بسیار اثر گذار خواهد بود اما مانع 

از گسترش فساد نمی شود.

روند نزولی قیمت طلا و ارز
 پس از برخورد قاطع با مفسدان اقتصادی

رئیس  اتحادیه صنف فناوران رایانه تهران گفت: با وجود نوسان 
نرخ ارز و ثابت نبودن قیمت ها، فعالان صنف رایانه موظف به نصب 

برچسب قیمت روز روی کالاهای رایانه ای هستند. 
سید مهدی میر مهدی کمجانی در گفت  و گو با خبرگزاری فارس اعلام 
کرد: با توجه به اطلاعیه صادر شــده از طرف ســازمان حمایت از حقوق 
تولید کنندگان و مصرف کنندگان و تاکید اتاق اصناف و طبق مواد  ١۵ و 
١6 قانون نظام صنفی و ماده ) 6 ( قانون تعزیرات حکومتی واحد صنفی باید 
هر کالا را جداگانه با درج قیمت و نوع کالا و ساخت آن توسط برچسب 
مشــخص کند.وی ادامه داد: برچســب باید در معرض دید مشتری قرار 
گیرد تا مشتری در ورود به واحدهای صنفی بتواند از قیمت مطلع شود 
و امکان مقایسه داشته باشد، زیرا قیمت هایی که به صورت شفاهی اعلام 
می شوند ممکن است با قیمت مکتوب شده متفاوت باشند. حتی با توجه 
به نوســان نرخ ارز و ثابت نبودن قیمت ها، فعالان صنف رایانه موظف به 

نصب برچسب با درج قیمت روز روی کالا هستند.
رئیس  اتحادیه صنف فناوران رایانه تهران در پاســخ به اینکه فعالان 
بازار می گویند با نوسان نرخ ارز، قیمت ها هر روز تغییر می کنند و علیرغم 
الزامی بودن این دســتور، اما در عمل نمی توانند هر روز برچسب قیمت 
تنظیم کنند، گفت: شــخصی که به هر شغلی مشغول است، طبق قانون 
وظایفــی دارد و قانون این وظیفه را برای اصنــاف و افرادی که در بازار 
مشغول اند، وضع کرده و نمی توانند به هیچ دلیلی از آن شانه خالی کنند.
میرمهدی ادامه داد: از امروز )شنبه( یا فردا )یکشنبه( بازرسان اتحادیه 
با مراجعه به واحدهای صنفی نصب برچسب را بررسی می  کنند و در صورت 
رعایت نکردن دستورالعمل واحد صنفی متخلف به بازرسی اصناف، بازرسی 

١۲۴ و تعزیرات حکومتی ارجاع داده می شوند.

رئیس  اتحادیه فناوران رایانه تهران:

نصب برچسب قیمت 
روی کالاهای رایانه ای الزامی است

با وجود بارش های بسیار مناسب دردو ماه اخیر، هیچ برنامه 
روشنی برای مدیریت صحیح آب و جلوگیری از هدررفت این حجم 

از منابع آبی دیده نمی شود.
سال آبی جاری )٩٨-٩7( در روزهای آغازین خود به سر می برد؛ اما 
در همین حدود هشت هفته ای که از آن گذشته، روند بارش ها در کشور 
نشان می دهد آمار بارندگی نسبت به سال گذشته و حتی میانگین بلندمدت 

۵٠ ساله کشور، افزایش قابل ملاحظه ای دارد.
ســال آبی گذشــته )٩7-٩6( بنابر اعلام مســئولان مذکور، یکی از 
خشــک ترین ســال ها بود و بنابراین مقایســه بارش های امسال با سال 
گذشــته، شاید مبنای علمی دقیقی نداشته باشد. اما هنگامی بارش های 
امســال با میانگین بلندمدت نیز مقایسه شود، می توان مشاهده کرد که 
اکثر استان های کشور روندی مثبت در میزان بارش را در حدود ۵۴ روزی 
که از آغاز ســال آبی سپری شده، نسبت به میانگین بلندمدت در همین 

دوره زمانی تجربه می کنند.
این آمار اگرچه نوید نزول بیشــتر رحمت الهی را به همراه دارد، اما 
هشداری است به مسئولان آب کشور که تا پیش از تبدیل این نعمت به 
نقمتی برای مردم، برنامه ای برای مدیریت صحیح آب تدوین کنند تا در 
تابســتان سال بعد، مردم این بار گزاره هایی متفاوت از جنس جیره بندی، 

ممنوعیت و خشکسالی را از زبان آنان شاهد نباشند!
بر اســاس آمارهای ارائه شده، تا این مقطع زمانی از سال آبی نسبت 
به میانگین ۵٠ ساله در همین بازه زمانی، کل کشور 6۴/۵ درصد بیشتر 
بارش داشــته است. در برخی اســتان ها نظیر بوشهر، خوزستان، کرمان، 
ایلام و خراســان جنوبی که در ســال های اخیر همواره با معضل کم آبی 
دســت به گریبان بوده اند، میزان افزایش بارش نسبت به بلندمدت حتی 
بیش از ١٠٠ درصد اســت. بنابراین درصــورت مدیریت صحیح نزولات 
جوی، نمی توان تداوم ادعاهای کم آبی را برای عموم کشور و به ویژه برای 

استان های یاد شده پذیرفت.
با این حال برخی از مســئولان با مواجهه روزهای پر بارش، مأیوسانه 
بــر بی فایده بودن این بارش ها برای جبــران بحرانی که به آن معتقدند، 
تأکید می کنند. چنانکه صادق ضیائیان رئیس مرکز ملی خشکسالی طی 
مصاحبه  ای در تاریخ ۲3 آبان ماه اظهار می  کند: »میانگین بارش کل کشور 
نسبت به بلندمدت حدود ١۴ میلی متر بیشتر است و پیش بینی می شود 
که تا پایان فصل پاییز بارندگی ها در حد نرمال یا بالاتر از نرمال باشد، با 
این وجود خشکسالی های انباشته و افت شدید آب های زیرزمینی جبران 
نمی شــود.« این  در حالی است که مطابق با آمار تلفات تبخیر و سیلاب 
وزارت نیرو، مجموع آبی که تا پیش از رسیدن به مصرف کننده هدر می رود، 
بیش از ۵ برابر کل مصرف آب اســت.اکنون باید گفت به نوعی توپ در 
زمین مسئولان آب کشور علی الخصوص وزارت نیرو است که چگونه آب را 
به طور صحیح برای استفاده در طول سال و جبران افُت سطح سفره های 
زیرزمینی مدیریت می کنند. آیا مشابه سال های گذشته مردم کشور شاهد 
تبخیر و تلف شدن بارش ها و بلند شدن فریاد العطش در تابستان خواهند 

بود و یا آنکه طرحی نو درانداخته می شود؟
هر چند که مسئولان در این روزهای پر باران، گویا علاقه ای به حضور 
پررنگ سابق در رسانه ها و توصیف ابعاد بحرانی که قطعی و قریب الوقوع 
معرفی و بعضاً از احتمال مهاجرت های گســترده ناشی از تبعات خشکی 
کشــور دم می زدند، ندارند. به راســتی چرا برخی مسئولان صرفاً مدیرِ 
روزهای بحرانی اند؟! به نظر می رسد علاقه مسئولان آب کشور به حضور 
و فعالیت اداری در روزهای خشــک و به اصطلاح بحرانی، برای فشــار بر 
مردم به منظور اصلاح رفتار مصرف آنان بسیار بیشتر از شرایط ترسالی و 
تلاش برای ذخیره هدررفت کلان آب باشد؛ هدررفتی که طبق برآوردها 

بیش از پنج برابر کل مصرف آب کشور است.

رئیس  سازمان چای گفت: تاکنون ۲۰۸ میلیارد تومان معادل 
9۵ درصد مطالبات به حساب چایکاران واریز شده است.

حبیب جهان ســاز در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران جوان افزود: 
تاکنون ۲٠٨ میلیارد تومان از مطالبات به حساب چایکاران واریز شده 
که با این وجود دولت ١٠٠ درصد سهم خود به چایکاران را پرداخت 

کرده است که این امر طی ١٠ تا ١۵ سال اخیر بی سابقه بود.
به گفته وی ١۲میلیارد تومان مطالبات باقی مانده چایکاران مربوط 
به سهم کارخانه های چای سازی است که به مرور به حساب کشاورزان 

واریز می شود.
جهان ساز درباره آخرین وضعیت فروش چای خشک تولیدی بیان 
کرد: امسال از مجموع بهای برگ سبز خریداری شده، ۲۵ هزار و 366 
تن چای خشک تولید شد که خوشبختانه تاکنون بخش عمده ای از 
آن به دلیل افزایش کیفیت در بازارهای داخلی و صادراتی به فروش 
رســیده است.رئیس سازمان چای حداقل نرخ هر کیلو چای ایرانی را 

۲٠ هزار و حداکثر ۴٠ هزار تومان در بازار اعلام کرد.
وی میزان چای مصرفی کشور را ١٠۵ تا ١١٠ هزارتن اعلام کرد 
و افزود: با احتساب تولید ۲۵هزار و 366 تن چای خشک، مابقی نیاز 

کشور باید از طریق واردات تأمین شود.
جهان ساز در پایان تصریح کرد: اگرچه در سال های اخیر بخشی 
از چای وارداتی از طریق قاچاق وارد می شد، اما امسال به سبب نوسان 

نرخ ارز قاچاق صرفه اقتصادی ندارد.
این گزارش می افزاید: امســال ١١۲ هزار و 736 تن برگ ســبز 
چای با ارزش بالغ بر ۲۲٠میلیارد تومان از چایکاران خریداری شده 
که تاکنون ۲٠٨ میلیارد تومان از بهای آن به حساب تولیدکنندگان 

واریز شده است.

حجم بارندگی ها از میانگین ۵۰ ساله عبور کرد

سکوت و بی برنامگی مسئولان مدیریت آب 
در روزهای پرباران

95درصد مطالبات چایکاران 
پرداخت شد

با وجود آنکه شرایط تحریمی سال جاری 
اقتضا می کرد دولت هزینه های خود را کنترل 
کند، امــا هزینه های جاری دولت در نیمه اول 

امسال رشد ۲۲ درصدی داشته است.
به گزارش مشرق، مجموع هزینه های جاری دولت 
در نیمه اول امسال ١3٠ هزار و ٩٠٩ میلیارد تومان 
اعلام شــده که نسبت به نیمه اول سال گذشته ۲۲ 

درصد بیشتر است.
هزینه های جاری دولت در نیمه اول سال گذشته 
١٠7 هــزار میلیارد تومان بود. به عبارتی، دولت در 
نیمه اول امسال ۲3 هزار میلیارد تومان بیشتر نسبت 

به سال قبل خرج کرده است.
دولت در نیمه اول امسال، به طور متوسط هر روز 
7٠۴/۲۴7/3١١/٨۲٨ تومان صرف هزینه های جاری 

خود کرده است.

با وجود تنگناهای مالی 

دولت روزانه ۷۰۴ میلیارد تومان هزینه جاری دارد

هزینه هــای جاری دولــت از ســال ١3٩۲ با 
پیــدا چشــمگیری  افزایــش  دولــت،   تغییــر 

کرده اســت. این در حالی است که مسئولان دولت 
فعلی، دولت احمدی نژاد را به علت ولخرجی بودجه ای 

مورد انتقاد قرار می دادند.
در همین رابطه، عضو کمیسیون برنامه، بودجه 
و محاسبات مجلس در گفت وگو با خانه ملت درباره 
وضعیت هزینه های دولــت اظهار کرد: موضوع این 
اســت که آیا باید برای هزینه تراشــی ها و افزایش 
هزینه های کشور از محل درآمد نفت و مالیات، بودجه 
تعریف کرد؟ یعنی هر چه می خواهیم برای کشــور 
هزینه ایجاد کنیــم و بگویم باید بودجه این هزینه 
به هر طریقی تامین شود.عبدالرضا مصری گفت: راه 
کاهش هزینه ها، قناعت کردن اســت، اگر بخواهیم 
بی حد و حصر خرج کنیم و هزینه تراشــی داشــته 
باشــیم طبیعی است که در دخل و خرج به مشکل 
می خوریم بنابراین مجبور می شویم به اسم مالیات 
به جیب مردم دست اندازی کنیم یا از سرمایه ملت 

یا همان نفت برداشت های بیشتری داشته باشیم.

سخنگوی اتحادیه صادرکنندگان نفت، گاز 
و پتروشیمی خبر دریافت غذا از عراق در ازای 
پول گاز ایران را دروغ رویترز دانست و گفت: 
عراقی ها پیشنهاد کرده اند پول گاز را با دینار 

پرداخت کنند.
حمید حســینی در گفت وگو با ایسنا، درمورد 
خبری مبنی بر اینکه دو مقام عراقی به رویترز خبر 

داده اند که این کشور با ایران برای مبادله اقلام غذایی 
در برابر تامین گاز و نیرو توافق کرده اند، اظهار کرد: 
این خبر صحت ندارد و خبرســازی رویترز اســت. 
عــراق اعلام کرده حاضر اســت پول گاز را با دینار 

پرداخت کند. 
وی افزود: نه بنادر عراق ظرفیت آن را دارند که 
به ایــران اقلام غذایی بدهد و نه عراق تولیدکننده 

مواد غذایی اســت. عراق خودش وارد کننده عمده 
مواد غذایی از ایران است؛ پس چگونه می خواهد به 

ایران این نوع اقلام را صادر کند؟
بر اساس این گزارش، بعد از اینکه عراق موفق 
شــد برای ادامه تعاملات نفتــی، گازی و برقی از 
آمریکا معافیت بگیرد، خبری منتشــر شــد مبنی 
بر اینکه عــراق به جای پرداخت پول گاز به ایران، 

اقلام غذایی بدهد. بر این اســاس رویترز در خبری 
اعلام کرد که منابع آگاه به این رسانه خبر داده اند 
که عراق یک درخواســت به آمریکا ارسال کرده تا 
به این کشــور اجازه دهد پــس از مهلت ۴۵ روزه، 
همچنــان به وارداتش از ایران ادامه دهد و در قبال 
دریافت گاز ایران، کالاهای غذایی و بشردوستانه به 

همسایه خود صادر کند.

سخنگوی اتحادیه صادرکنندگان نفت و گاز:

دریافت غذا از عراق به جای پول گاز دروغ است

با  مجری طرح گندم وزارت جهاد کشاورزی 
 اشاره به تعلل شــورای اقتصاد و رئیس سازمان 
برنامه در اعــلام نرخ خرید تضمینی محصولات 
زراعی، نسبت به کاهش سطح کشت و تکرار بحران 

واردات گندم هشدار داد.
اسماعیل اسفندیاری پور مجری طرح گندم وزارت 
جهاد کشاورزی در گفت و گو با خبرگزاری تسنیم اظهار 
کرد: وزارت جهاد کشــاورزی با وجود اینکه نرخ خرید 
تضمینی پیشنهادی گندم و سایر محصولات کشاورزی 
را قبل از آغاز سال زارعی )به شورای اقتصاد( اعلام کرده 
اســت اما هنوز جوابی از شورای اقتصاد و آقای نوبخت 

دریافت نکرده است.
وی افزود: آنها جوابی به نرخ پیشنهادی وزارت جهاد 
کشاورزی برای تعیین نرخ خرید تضمینی گندم نداده اند 

و ما نیز به شدت گلایه مند هستیم اما نمی دانیم که دیگر 
باید چه کار کنیم؟ 

مجری طرح گندم وزارت جهاد کشاورزی ادامه داد: 
نظر کارشناســی بنده آن است که به نرخ فعلی خرید 
تضمینی گندم با توجه به عدم افزایش قیمت در ســال 
گذشــته باید 3٠ درصد اضافه شود که این رقم معادل 
حداقل نرخ تورم اســت و با احتساب میزان غیررسمی 
تورم، بیش از این است.وی تصریح کرد: اگر قرار است که 
امنیت )غذایی( کشور را به خطر بیندازیم همین رفتار را 
داشته باشیم؛ چرا باید  اشتباه سال ٩١ را تکرار کنیم؟ در 
آن مقطع قیمت کاه و گندم با یکدیگر برابر بود که تکرار 

این امر باعث سرخوردگی کشاورزان می شود.
اسفندیاری پور افزود: در این صورت زارعان انگیزه 
مناســبی برای تولید ندارند و از نهاده مناسبی نیز برای 

تولید استفاده نمی کنند و به تولید ملی آسیب می زنند.
وی خاطرنشان کرد: در صورتی که 3٠ درصد هم به 
نرخ خرید تضمینی هزار و 3٠٠ تومانی گندم در ســال 
قبل اضافه شــود بازهم کشاورزان در حال کمک رسانی 

به مردم برای خرید ارزان تر نان هستند.
مجری طرح گندم وزارت جهاد کشــاورزی با بیان 
اینکه نمی شــود که از جیب کشاورزان تصمیم گرفت، 
گفت: »وقتی که خرید انحصاری گندم در کشور وجود 
دارد، می خواهیم به صورت انحصاری نیز تصمیم بگیریم؛ 
 اشکال ندارد به کشاورز کاری نداشته باشید، قیمت هم 

به من ندهید، گندم را صادر می کنیم«.
 وی افزود: آقایان مگر در گذشته نمی گفتند گندم 
خارج از کشور ارزان تر است، اگر می توانند اکنون بروند 
گندم وارد کنند و این محصول را با ارز هشــت هزار و 

۴٠٠ تومان )نیمایی( به کشور بیاورند.
اســفندیاری پور گفت: در صورتــی که با این نرخ 
)ارز نیمایی( گندم وارد کنند قیمت هر کیلوگرم از این 

محصول دو هزار و ۴٠٠ تومان می شود.
مجری طرح گندم وزارت جهاد کشاورزی گفت: به 
خاطر  اشــتباهات موجود در سال ٩٠ تا ٩۲، مجبور به 
واردات 7 میلیون تن گندم شدیم، در صورتی که این روند 
ادامه پیدا کند دوباره آن روز را می بینیم، اما کسانی که 

این تصمیم را می گیرند باید جوابگو نیز باشند.
وی اظهار داشت: »وزارتخانه و دولت در ابتدا خیلی 
خوب کمک کردند اما دو ســال اســت که کم لطفی ها 
خیلی جدی اســت و نمی شــود اســمی برای این کار 
گذاشت؛ مصالح ملی کشور بر همه موقعیت های خودمان 

ارجح است«.

یک مسئول وزارت کشاورزی مطرح کرد

انتقاد از تعلل دولت در اعلام نرخ خرید تضمینی گندم


